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ANDORRA LA VELLA

CONCLUSIONS DEL MINISTRE D’ECONOMIA I FINANCES DESPRÉS DE LES DIFERENTS SESSIONS DE TREBALL

El Quart Summit clou amb el
repte d’«innovar i emprendre»

López advoca per «impulsar el talent i les noves
idees» i posa en estudi l’esdevenir de la cimera

Montilla tanca les jornades i afirma no sentir-se
incòmode del veïnatge amb un paradís fiscal

TEMA DEL DIA

El futur d’Europa
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33 Claude Smadja, Santiago Carbó, Wolfang Munchau i Armand Pujal, al debat sobre el sistema bancari i financer europeu.
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E
l ministre d’Economia i Fi-
nances, Pere López, va clou-
re ahir la quarta edició del
Summit, la cimera per al fu-

tur d’Europa que aquest any tenia
per títol Reactivar l’economia europea:
com, quan i quines prioritats?, fent
una síntesi conclusiva d’aplicació
per al devenir del Principat en els
pròxims anys, en forma de clau per
a l’èxit: «Innovar i emprendre».
D’aquesta manera, i després d’haver
assistit a les diferents ponències i
sessions en les quals uns 200 partici-
pants acreditats hi han pogut inte-
ractuar, el ministre López va situar
com una «obligació» el fet d’«impul-
sar el talent i les noves idees» en be-
nefici del progrés.

El titular d’Economia i Finances
va emfatitzar, a més, la importància
de la «internacionalització econòmi-
ca» que ha d’encarar Andorra i que

haurà de veure’s beneficiada pel
nou marc legislatiu en matèria d’in-
tercanvi d’informació, així com els
convenis firmats, fins ara vuit, però
que abans de final d’any arribaran
amb tota probabilitat a la xifra dels
dotze.

De fet, dijous mateix el cap de Go-
vern, Jaume Bartumeu, va anunciar
la conclusió d’un acord amb Espa-
nya, el qual certificarà encara més,
segons López, les «moltes decisions
en matèria de transparència» preses
pel Govern socialdemòcrata «en els
últims cinc mesos».

FUTUR ENCARA INCERT / Un cop fetes
les conclusions, el ministre va con-
firmar com el model de l’esdeveni-
ment s’haurà de redefinir, en una
línia similar als canvis introduïts
per a aquesta edició i que han acon-
seguit «implicar una mica més el tei-
xit empresarial andorrà». La inten-
ció era posar èmfasi en la pro-

blemàtica autòctona, a banda dels
debats sobre les temes estrictament
europeus, però el que està ara en es-
tudi és el model o format de l’esde-
veniment, que es decidirà «en els
pròxims dies o mesos». Concreta-
ment, el Govern vol «deixar passar
uns dies i fer un balanç just» sobre
els punts forts i dèbils de l’esdeveni-
ment per «prendre una decisió de
cara a properes edicions». El que es-
taria clar és que «amb una aportació
de recursos menys important» es po-
dria assolir un model atractiu a mo-
de de «fòrum de debat» on també es
pugui portar «alguna personalitat
atractiva».

EL PLAT FORT, MONTILLA / El ponent
estrella d’aquesta edició va ser el
president de la Generalitat de Cata-
lunya, José Montilla, que va la parti-
cipació al Summit per a participar
en actes bilaterals com la signatura
del conveni de col.laboració entre la

CEA i la Pimec i per reunir-se amb
Bartumeu. Durant el dinar de clau-
sura, Montilla va abordar la temàti-
ca de La recuperació econòmica: esten-
dre els clústers de creixement regional a
Europa, situant l’autogovern de Cata-
lunya com un factor «clau per tal
d’afrontar la crisi amb contundèn-
cia» i fent resum de la tasca duta a
terme a Catalunya per tal de cercar
una sortida amb fonaments de ga-
rantia, amb reflexions incloses com
ara que no s’han de donar mai «sub-
sidis crònics si no hi ha un projecte
rendible». Preguntat per una partici-
pant del Summit si se sentia «inco-
modat» per tenir «com a veí» un pa-
radís fiscal, Montilla va expressar
com «en absolut» té aquesta sensa-
ció, tot i reconèixer que la qüestió
dels paradisos és «un tema en què hi
ha certa sensibilitat». Així va cloure
el quart Summit. L’any vinent, ja es
veurà si Andorra el pot albergar. H
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Martínez-Fraile:
«Andorra té mal
definit el seu
producte»

D’entre les sessions de treball
d’ahir al matí, la que més es va
aproximar a la necessitat d’An-
dorra de cercar idees per sortir de
la crisi estructural va ser la dedi-
cada al sector clau del país, Apro-
fitar el sector turístic: optimitzar
l’avantatge competitiu d’Europa, un
debat plenari on l’exsecretari ge-
neral de Turisme del Govern es-
panyol Ramon Martínez-Fraile va
considerar que el Principat no
està responent al nou escenari
econòmic i que té «mal definit el
seu producte turístic». El diputat
del PSC al Congrés i portaveu del
Grup Socialista en Turisme i Co-
merç, Félix Larrosa, va mostrar-se
més prudent i va declarar que el
que cal és cercar l’excel.lència en
les qüestions mediambientals im-
pulsant un «turisme sostenible»
que, d’altra banda, Martínez-Frai-
le havia qüestionat, ja que «si no
hi ha depredació, no hi ha activi-
tat econòmica».

RECUPERACIÓ I SISTEMA BANCARI /
Durant el matí d’ahir també es va
celebrar una sessió de pluja
d’idees sobre la recuperació
econòmica i un debat plenari per
reorganitzar el sistema bancari i
financer europeu, uns debats que
van conduir a idees com ara que
«l’evasió d’impostos no ha moti-
vat el col.lapse» –editor associat
del Financial Times , Wolfang
Munchau– o que «és millor un
pla empresarial ben executat que
un pla bo mal executat» –presi-
dent de Cedem Mèxic, Carlos Du-
mois. També es va parlar sobre la
conferència del canvi climàtic a
Copenhaguen, constatant com
fracassarà. H

EL PERIÒDIC
ANDORRA LA VELLA


